



# ធនាគារជាតិ នៃ កម្ពុជា

លេខ.....

## សុន្ទរកថា

**ឯកឧត្តម ជា ចាន់តូ ទេសាភិបាលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា**  
**ថ្លែងក្នុងឱកាសបើកសន្និបាតបូកសរុបលទ្ធផលការងារប្រចាំឆមាសទី១ និង**  
**ទិសដៅការងារឆមាសទី២ ឆ្នាំ២០១៧ របស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា**  
**មជ្ឈមណ្ឌលសន្និបាត និងពិព័រណ៍កោះពេជ្រ ថ្ងៃទី២២ ខែកក្កដា ឆ្នាំ២០១៧**

័័័័័័័័ \* ័័័័័័័័

### សូមគោរព៖

**ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញាទាំងអស់ ជាទីមេត្រី!**

ថ្ងៃនេះ ខ្ញុំមានក្តីសោមនស្សរីករាយជាអនេក ដែលបានចូលរួមក្នុងសន្និបាតបូកសរុបលទ្ធផលការងារប្រចាំឆមាសទី១ និងទិសដៅការងារឆមាសទី២ ឆ្នាំ២០១៧ របស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា។ ខ្ញុំសូមស្វាគមន៍យ៉ាងកក់ក្តៅចំពោះ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញាទាំងអស់ដែលមានវត្តមាននៅក្នុងសន្និបាតនាពេលនេះ ដែលមានចំនួនប្រមាណ ១.២០០ នាក់ ស្មើនឹងជិត ៨០% នៃចំនួនមន្ត្រីបុគ្គលិកសរុប មកពីស្នាក់ការកណ្តាលនិងបណ្តាសាខាធនាគារជាតិនៃកម្ពុជារាជធានី-ខេត្ត។ ការអញ្ជើញឱ្យមន្ត្រីបុគ្គលិកយើងបានចូលរួមច្រើនកុះករបែបនេះ គឺដើម្បីអបអរសាទរ និងផ្សព្វផ្សាយលទ្ធផលការងារដែលសម្រេចបាននិងទិសដៅការងារនាពេលខាងមុខ ឱ្យបានកាន់តែទូលំទូលាយ ជាពិសេសរហូតទៅដល់មន្ត្រីវ័យក្មេងរបស់យើង។ ម៉្យាងទៀត ការជួបជុំគ្នានាឱកាសនេះក៏នឹងបង្កលក្ខណៈឱ្យមន្ត្រីយើងបង្កើនស្មារតីសហការគ្នា សាមគ្គីភាព និងភាគរភាព ក្នុងនាមជាសមាជិកគ្រួសារធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាតែមួយ។ លើសពីនេះ សន្និបាតរបស់យើង ក៏ត្រូវបានធ្វើឡើងបន្ទាប់ពីប្រជាពលរដ្ឋ

ទូទាំងប្រទេសមានសេចក្តីរីករាយឥតឧបមា និងបានចូលរួមអបអរសាទរការដាក់បញ្ចូល  
តំបន់ប្រាសាទសំបូរព្រៃគុក ក្នុងបញ្ជីបេតិកភណ្ឌវប្បធម៌ពិភពលោក កាលពីថ្ងៃទី៨ ខែកក្កដា  
ឆ្នាំ២០១៧ ដោយកិច្ចប្រជុំគណៈកម្មាធិការបេតិកភណ្ឌពិភពលោកនៃអង្គការ UNESCO។  
ការដាក់បញ្ចូលនេះគឺជាមោទនភាពជាតិថ្មីមួយទៀត ដែលរាជរដ្ឋាភិបាលសម្រេចបានក្នុងការ  
បង្ហាញពិភពលោកពីស្នាដៃដ៏វិសិដ្ឋរបស់បុព្វបុរសខ្មែរ ដែលបានកសាងប្រាសាទដ៏ល្អវិចិត្រ  
នានាជាច្រើន លើទឹកដីសុវណ្ណភូមិរបស់យើង។

**ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!**

ឆ្លៀតក្នុងឱកាសដ៏វិសេសវិសាលនេះ ខ្ញុំសូមជម្រាបជូនអង្គសន្និបាតពីស្ថានភាពនិង  
ទស្សនវិស័យកំណើនសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជា លទ្ធផលចម្បងៗដែលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាសម្រេចបាន  
នៅក្នុងឆមាសទី១ ឆ្នាំ២០១៧ នេះ និងទិសដៅការងារសំខាន់ៗនាពេលខាងមុខ ដូចតទៅ៖

**I/- ស្ថានភាពនិងទស្សនវិស័យកំណើនសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជា**

នៅក្នុងឆមាសទី១ ឆ្នាំ២០១៧ នេះ សេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាទទួលបានអំណោយផលពីភាព  
ប្រសើរឡើងនៃសេដ្ឋកិច្ចពិភពលោក។ ភាពប្រសើរឡើងនេះ ជាចម្បងដោយសារការបន្ត  
កើនឡើងនៃកំណើនសេដ្ឋកិច្ចនៅក្នុងប្រទេសអភិវឌ្ឍន៍ ជាពិសេស សហរដ្ឋអាមេរិក តំបន់អឺរ៉ុប  
និងជប៉ុន ខណៈប្រទេសចិន ល្បឿនកំណើនបានបន្តថយចុះបន្តិចបន្តួចដូចការរំពឹងទុក។  
នៅតំបន់អាស៊ាន សកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចបន្តរក្សាល្បឿនកំណើនខ្ពស់ ជាមួយនឹងនិន្នាការ  
កើនឡើងបន្តិចបន្តួចថែមទៀត ដែលគាំទ្រដោយតម្រូវការខាងក្នុងនិងអំណោយផលពីកត្តា  
ខាងក្រៅ។

ស្ថិតក្នុងបរិការណ៍នេះ សកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចចម្បងៗរបស់កម្ពុជាបានបន្តកើនឡើង  
យ៉ាងរឹងមាំ នៅឆមាសទី១ ឆ្នាំ២០១៧។ វិស័យកាត់ដេរនៅតែបន្តរួមចំណែកចម្បងក្នុងកំណើន

ថ្វីត្បិតតែអត្រាកំណើនបានថមថយបន្តិចក៏ដោយ ក្នុងពេលដែលវិស័យសំណង់បន្តមាន កំណើនរឹងមាំ ហើយវិស័យទេសចរណ៍មានសន្ទុះកំណើនគួរឱ្យកត់សម្គាល់។ ចំណែកវិស័យ កសិកម្ម កំណើនបានបន្តងើបឡើងទន់ខ្សោយនៅឡើយ។ ទន្ទឹមនេះ ស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច និងស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុត្រូវបានរក្សាយ៉ាងរឹងមាំ ដែលជាមូលដ្ឋានគាំទ្រដល់ការរីកចម្រើនប្រកប ដោយជវភាពរបស់សកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចនាពេលខាងមុខ។ ផ្អែកលើស្ថានភាពល្អប្រសើរនេះ សកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាត្រូវបានរំពឹងថា នឹងបន្តបោះជំហានទៅមុខយ៉ាងស្វាហាប់នៅ ឆមាសទី២ ដែលអាចធ្វើឱ្យកំណើនសេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាទទួលបានក្នុងអត្រា ៧% នៅឆ្នាំ២០១៧។

ទោះយ៉ាងណា សេដ្ឋកិច្ចកម្ពុជាក៏ប្រឈមនឹងហានិភ័យមួយចំនួន ដែលអាចប៉ះពាល់ ដល់កំណើនសេដ្ឋកិច្ចដែរ ទាំងដោយកត្តាខាងក្រៅនិងកត្តាខាងក្នុង។ កត្តាខាងក្រៅរួមមាន ៖ i/-ការឡើងថ្លៃនៃប្រាក់ដុល្លារអាមេរិក នឹងអាចកាត់បន្ថយសមត្ថភាពប្រកួតប្រជែងចំពោះ ការនាំចេញកម្ពុជា និងអាចមានផលប៉ះពាល់ដល់វិស័យទេសចរណ៍ផងដែរ ii/-ភាពមិន ច្បាស់លាស់ពីឥទ្ធិពលនៃការចាកចេញរបស់អង់គ្លេសពីសហភាពអឺរ៉ុប លើការនាំចេញរបស់ កម្ពុជាទៅអង់គ្លេស និង iii/-ការកើនឡើងភាពប្រកួតប្រជែងទំនិញនាំចេញរបស់កម្ពុជា ជាមួយ ប្រទេសក្នុងតំបន់។ កត្តាខាងក្នុងរួមមាន៖ i/-ការកើនឡើងនៃប្រាក់ឈ្នួលកម្មករ ដែលអាច បង្កើនសម្ពាធលើថ្លៃដើមផលិតកម្ម និង ii/-ការថយចុះថ្លៃផលិតផលកសិកម្មនិងកសិឧស្សា- ហកម្មក្នុងស្រុក។

**II- លទ្ធផលនិងទិសដៅការងារចម្បងរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា**

ក្នុងនាមជាអាជ្ញាធររូបិយវត្ថុ អាជ្ញាធរត្រួតពិនិត្យវិស័យធនាគារ និងគ្រប់គ្រងប្រព័ន្ធ ទូទាត់សងប្រាក់ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាបានបន្តចូលរួមយ៉ាងសកម្មក្នុងការគាំទ្រនិងជំរុញ កំណើនសេដ្ឋកិច្ច និងកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រ ជាពិសេស តាមរយៈការរួមចំណែករក្សាស្ថិរភាព ម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច ស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុ ការអភិវឌ្ឍវិស័យធនាគារ និងការធ្វើទំនើបកម្មប្រព័ន្ធទូទាត់។

១/- ការរួមចំណែករក្សាស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច៖ នៅក្នុងឆមាសទី១នេះ អត្រាអតិផរណា បន្តមានកម្រិតទាបអាចគ្រប់គ្រងបានជាមធ្យម ៣,៦% បើធៀបនឹងគ្រាដូចគ្នាឆ្នាំមុន ខ្ពស់ជាង បន្តិច ដោយសារការកើនឡើងតម្លៃប្រេងនិងកំណើនថេរនៃថ្លៃម្ហូបអាហារ។ ការបន្តរក្សាបាន ស្ថិរភាពអត្រាប្តូរប្រាក់រៀលធៀបនឹងប្រាក់ដុល្លារអាមេរិក ដែលស្ថិតក្នុងកម្រិតមធ្យម ៥.០២៣ រៀល/ដុល្លារអាមេរិក និងការគ្រប់គ្រងបរិមាណផ្គត់ផ្គង់រូបិយវត្ថុឱ្យស្ថិតក្នុងកម្រិតសមស្រប បានរួមចំណែកយ៉ាងសំខាន់ក្នុងការរក្សាស្ថិរភាពថ្លៃ និងស្ថិរភាពម៉ាក្រូសេដ្ឋកិច្ច។ អតិផរណា រំពឹងថានឹងបន្តស្ថិតក្នុងកម្រិតទាបប្រមាណ ៣,៤% នៅឆមាសទី២ និង ជាមធ្យម ៣,៥% សម្រាប់ឆ្នាំ២០១៧ ដោយសារអតិផរណានាំចូលរំពឹងថាមានកម្រិតទាប ក្នុងពេលដែលថ្លៃ ប្រេងឥន្ធនៈមានស្ថិរភាព និងកំណើនឥណទានបន្តថមថយ ជាមួយនឹងការបន្តអនុវត្តគោល- នយោបាយរក្សាស្ថិរភាពប្រាក់រៀល។ ទន្ទឹមនេះ ដោយសារកំណើនតម្រូវការប្រាក់រៀល និងការគ្រប់គ្រងដោយប្រសិទ្ធភាពលើទុនបម្រុងអន្តរជាតិ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាគរពូនទុន បម្រុងអន្តរជាតិដល់ប្រមាណ ៧,៧ ប៊ីលានដុល្លារអាមេរិក ដែលអាចធានាការនាំចូលទំនិញ និងសេវាបានរហូតដល់ ៦ខែ គឺខ្ពស់ជាងពីរដងនៃកម្រិតដែលប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍន៍គួរមាន។

ប្រឈមនឹងស្ថានភាពដុល្លាររូបនីយកម្មខ្ពស់ រាជរដ្ឋាភិបាល ក៏ដូចជាធនាគារជាតិនៃ កម្ពុជា បានដាក់ចេញនូវវិធានការជាបន្តបន្ទាប់លើការលើកកម្ពស់ការប្រើប្រាស់ប្រាក់រៀល ដែលមានលក្ខណៈទន់ភ្លន់និងផ្អែកលើយន្តការទីផ្សារ ក្រោមការសិក្សាដោយគ្រប់ជ្រុងជ្រោយ លើផលប៉ះពាល់មកលើសេដ្ឋកិច្ច។ លើបន្ទាត់គោលនយោបាយនេះ ឧបករណ៍គោល- នយោបាយរូបិយវត្ថុ កំពុងត្រូវបានអភិវឌ្ឍ ដូចជា មូលបត្រអាចជួញដូរបាន (NCD) ប្រតិបត្តិការ ផ្តល់សន្ទនីយភាពដោយមានការធានា (LPCO) ហើយផ្តោតហូមរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា (NBCP) កំពុងត្រៀមដាក់ឱ្យដំណើរការដើម្បីសម្រួលការជួញដូរ NCD, ការទិញលក់រូបិយវត្ថុ និងរូបិយប័ណ្ណ និងប្រតិបត្តិការ LPCO ។

២/- ការអភិវឌ្ឍវិស័យធនាគារនិងការរក្សាស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុ៖ វិស័យធនាគារកម្ពុជាបានបន្តរីកចម្រើនប្រកបដោយភាពរឹងមាំ មានលក្ខណៈប្រកួតប្រជែង និងបរិយាប័ន្ន។ គិតត្រឹមឆមាសទី១ នេះ ទ្រព្យសកម្មវិស័យធនាគារមានកំណើនដល់ ១៥០% នៃផ.ស.ស ប្រាក់បញ្ញើមានកំណើនដល់ ៨៥% នៃផ.ស.ស ហើយឥណទានទៅកាន់វិស័យឯកជនបានកើនឡើងដល់ ៩២% នៃផ.ស.ស។ យោងតាមការវាយតម្លៃរបស់មូលនិធិរូបិយវត្ថុអន្តរជាតិ ការអភិវឌ្ឍវិស័យធនាគាររបស់កម្ពុជាក្នុងដំណាក់កាលបច្ចុប្បន្ន នៅតែបន្តជំរុញកំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព។ ទន្ទឹមនឹងការរីកចម្រើនយ៉ាងឆាប់រហ័សនៃវិស័យធនាគារ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាបានដាក់ចេញវិធានការម៉ាក្រូនិងមីក្រូប្រុងប្រយ័ត្ន តាមដំណាក់កាលនិងជាបន្តបន្ទាប់ ស្របតាមស្ថានភាពជាក់ស្តែង ព្រមទាំងពង្រឹងការត្រួតពិនិត្យវិស័យធនាគារ ជាពិសេសផ្អែកលើហានិភ័យនិងទស្សនៈអនាគត សំដៅរក្សាស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុ។ ម្យ៉ាងទៀត ប្រព័ន្ធចែករំលែកព័ត៌មានឥណទានត្រូវបានពង្រឹងនិងធ្វើឱ្យប្រសើរឡើង ដើម្បីរួមចំណែកក្នុងការកាត់បន្ថយហានិភ័យឥណទាន និងបង្កើនតម្លាភាព។ លើសពីនេះ គម្រោងការពារអ្នកដាក់ប្រាក់បញ្ញើក៏កំពុងត្រូវបានអភិវឌ្ឍ សម្រាប់ពង្រឹងជំនឿទុកចិត្តរបស់អ្នកដាក់ប្រាក់បញ្ញើក្នុងវិស័យធនាគារបន្ថែមទៀត។

ដើម្បីជួយសម្រាលបន្ទុករបស់ប្រជាពលរដ្ឋ ឱ្យទទួលបានឥណទានក្នុងតម្លៃសមរម្យសម្រាប់បង្កបង្កើនផលនិងពង្រីកអាជីវកម្មផ្សេងៗ ទប់ស្កាត់បំណុលវណ្ណក និងជៀសវាងព្រឹទ្ធកម្មរបស់គ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុមួយចំនួនតូច ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាបានសម្រេចដាក់ពិដានអត្រាការប្រាក់ ១៨% ចំពោះឥណទានដែលផ្តល់ដោយគ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុនិងប្រតិបត្តិករឥណទានជនបទនៅកម្ពុជា ក្រោយពីបានសិក្សាយ៉ាងល្អិតល្អន់និងគ្រប់ជ្រុងជ្រោយពីផលប៉ះពាល់។ ការដាក់ពិដាននេះ ក៏មានចេតនាជំរុញឱ្យគ្រឹះស្ថានមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុនិងប្រតិបត្តិករឥណទានទាំងនោះ បង្កើនប្រសិទ្ធភាពប្រតិបត្តិការអាជីវកម្មតាមរយៈការកាត់បន្ថយចំណាយ

ឬការច្របាច់បញ្ចូលគ្នាផងដែរ។ ទន្ទឹមនេះ ការលើកកម្ពស់អក្ខរកម្មហិរញ្ញវត្ថុនៅតែជាគោល-  
នយោបាយអាទិភាពរបស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដែលត្រូវបានបន្តពង្រឹង តាមរយៈការធ្វើ  
យុទ្ធនាការ “តោះ! និយាយពីលុយ”។ ម្យ៉ាងទៀត ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាបានធ្វើយុទ្ធនាការ  
ទូទាំងប្រទេសតាមរយៈការផ្សព្វផ្សាយតាមទូរស័ព្ទដៃ និងប្រព័ន្ធផ្សព្វផ្សាយនានា ការចុះពន្យល់  
តាមមូលដ្ឋាន និងការប្តូរស្លាកសញ្ញារបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងមីក្រូហិរញ្ញវត្ថុមួយចំនួន ដែល  
អាចធ្វើឱ្យមានការភាន់ច្រឡំដល់ប្រជាពលរដ្ឋថាគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុទាំងនោះជារបស់រដ្ឋ។

ស្របពេលដែលប្រទេសនានាលើពិភពលោកបានប្រើប្រាស់បច្ចេកវិទ្យា ដើម្បីបន្ថយ  
ចំណាយនិងពង្រីកការប្រើប្រាស់សេវាហិរញ្ញវត្ថុ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាក៏បានអនុញ្ញាតឱ្យ  
ក្រុមហ៊ុនបច្ចេកវិទ្យាហិរញ្ញវត្ថុ និងគ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុផ្តល់សេវាហិរញ្ញវត្ថុផ្អែកលើបច្ចេកវិទ្យា  
ឌីជីថល (Fintech) ផងដែរ។ ទន្ទឹមនេះ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាក៏បានតាមដានយ៉ាងប្រុងប្រយ័ត្ន  
លើការវិវត្តនៃបច្ចេកវិទ្យាហិរញ្ញវត្ថុ ដើម្បីធានាថាបច្ចេកវិទ្យាហិរញ្ញវត្ថុនឹងក្លាយជាមធ្យោបាយ  
មួយទៀត រួមចំណែកដល់ការលើកកម្ពស់បរិយាប័ន្នហិរញ្ញវត្ថុប្រកបដោយចីរភាព។ គិតត្រឹម  
ឆមាសទី១នេះ ប្រជាជនពេញវ័យប្រមាណ ៥៥% នៃប្រជាជនពេញវ័យសរុបកំពុងប្រើប្រាស់  
សេវាហិរញ្ញវត្ថុផ្លូវការ ដែលមានដូចជា សេវាដាក់ប្រាក់បញ្ញើ ឥណទាន ទូទាត់ និងភតិសន្យា  
ហិរញ្ញវត្ថុ។

៣/- ការធ្វើទំនើបកម្មប្រព័ន្ធទូទាត់និងការលើកកម្ពស់សុវត្ថិភាពបច្ចេកវិទ្យា៖ ដើម្បីគាំទ្រ  
ដល់ការរីកចម្រើនសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ច ប្រព័ន្ធទូទាត់ក៏ត្រូវបានធ្វើទំនើបកម្មជាបន្តបន្ទាប់ សំដៅ  
ធ្វើឱ្យប្រតិបត្តិការទូទាត់ប្រព្រឹត្តិទៅដោយសុវត្ថិភាព ឆាប់រហ័សនិងចំណាយទាប។ ក្នុងស្មារតី  
នេះ បន្ទាប់ពីប្រព័ន្ធសម្រាប់សេវាទូទាត់រហ័ស (FAST) ត្រូវបានដាក់ឱ្យដំណើរការប្រកបដោយ  
ជោគជ័យ ប្រព័ន្ធ Cambodian Shared Switch (CSS) ដែលតភ្ជាប់ម៉ាស៊ីនដកប្រាក់ស្វ័យប្រវត្តិ  
(ATM) និងម៉ាស៊ីនឆ្លុះកាត (POS) របស់គ្រឹះស្ថានហិរញ្ញវត្ថុខុសៗគ្នា កំពុងត្រូវបានដាក់ឱ្យ

ប្រើប្រាស់សាកល្បង ហើយរំពឹងថានឹងដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់ជាផ្លូវការនៅឆមាសទី២ ខាងមុខ។ ម៉្យាងទៀត ប្រព័ន្ធទូទាត់ដុលស្កាមៗ (RTGS) ក៏កំពុងត្រូវបានអភិវឌ្ឍ ដើម្បីសម្រួលដល់ការទូទាត់សងប្រាក់តម្លៃធំ ជាអេឡិចត្រូនិក។ លើសពីនេះ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាកំពុងសិក្សាលើការប្រើប្រាស់បច្ចេកវិទ្យា Blockchain ដើម្បីធ្វើឱ្យប្រព័ន្ធទូទាត់កាន់តែរឹងមាំ សុវត្ថិភាពខ្ពស់ និងកាត់បន្ថយចំណាយប្រតិបត្តិការបន្ថែមទៀត។

ក្នុងស្ថានភាពដែលបច្ចេកវិទ្យាត្រូវបានប្រើប្រាស់ក្នុងប្រព័ន្ធហិរញ្ញវត្ថុកាន់តែច្រើន ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាក៏បានពង្រឹងសុវត្ថិភាពបច្ចេកវិទ្យា ដើម្បីទប់ស្កាត់ហានិភ័យនៃការលួចទិន្នន័យ ធ្វើឱ្យប្រព័ន្ធមិនដំណើរការ និងឧក្រិដ្ឋកម្មបច្ចេកវិទ្យា (Cybercrime)។ ការពង្រឹងនេះធ្វើឡើងតាមរយៈការអនុវត្តគោលនយោបាយសុវត្ថិភាពបច្ចេកវិទ្យាដោយផ្ដោតលើ៖  
i/-ការគ្រប់គ្រងប្រព័ន្ធព័ត៌មានវិទ្យា, ការរក្សាទិន្នន័យ និងការការពារវីរុសព័ត៌មានវិទ្យា និង  
ii/-ការគ្រប់គ្រងលើការប្រើប្រាស់សេវាព័ត៌មានវិទ្យា។ ម៉្យាងទៀត មូលដ្ឋានទិន្នន័យ (Database) នឹងត្រូវបង្កើតឡើងនិងធ្វើស្វ័យប្រវត្តិកម្មដើម្បីរក្សាទុក, ធ្វើមជ្ឈការ និងពង្រឹងភាពត្រឹមត្រូវនៃទិន្នន័យ ដែលនឹងរួមចំណែកលើកកម្ពស់ប្រសិទ្ធភាពការងារបានមួយកម្រិតថែមទៀត។

៤/- **ការប្រឆាំងការសម្អាតប្រាក់និងហិរញ្ញប្បទានភេរវកម្ម៖** នៅក្នុងស្ថានភាពដែលប្រព័ន្ធធនាគារកំពុងតែអភិវឌ្ឍយ៉ាងឆាប់រហ័សនិងមានភាពប្រទាក់ក្រឡា អង្គភាពស៊ើបការណ៍ហិរញ្ញវត្ថុកម្ពុជា (ស.ហ.ក) បានពង្រឹងការងារប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព តាមរយៈការពង្រឹងការអនុវត្តកាតព្វកិច្ចប្រឆាំងការសម្អាតប្រាក់ និងហិរញ្ញប្បទានភេរវកម្មរបស់គ្រឹះស្ថានធនាគារនិងហិរញ្ញវត្ថុ ព្រមទាំងការពង្រឹងកិច្ចសហប្រតិបត្តិការទាំងក្នុងនិងក្រៅប្រទេសជាមួយនឹងបណ្តាក្រសួង-ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ។ ទោះយ៉ាងណា ចំណេះដឹងរបស់បុគ្គលរាយការណ៍នៅទាមទារឱ្យមានការលើកកម្ពស់បន្ថែមទៀត ហើយសមត្ថភាពជំនាញវិភាគនិងត្រួតពិនិត្យក៏ចាំបាច់ត្រូវបន្តពង្រឹងផងដែរ ដែលទាំងអស់នេះជាអាទិភាពចម្បងរបស់ស.ហ.ក។

**៥/- ការពង្រឹងកិច្ចសហប្រតិបត្តិការអន្តរជាតិ៖** ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាបានបន្តរួមចំណែកយ៉ាងសកម្មក្នុងការពង្រឹងសមាហរណកម្មវិស័យហិរញ្ញវត្ថុ ក្នុងគោលដៅជំរុញសមាហរណកម្មហិរញ្ញវត្ថុ រក្សាស្ថិរភាពហិរញ្ញវត្ថុ និងលើកកម្ពស់បរិយាប័ន្នហិរញ្ញវត្ថុក្នុងតំបន់ ក្រោមឆ័ត្រសហគមន៍សេដ្ឋកិច្ចអាស៊ាន (AEC) តែមួយ។ ទន្ទឹមនេះ យន្តការបង្ការ និងគ្រប់គ្រងវិបត្តិ ក្រោមពហុភាវូបនីយកម្មគំនិតផ្តួចផ្តើមឈៀងម៉ៃ (CMIM) អាស៊ាន+៣ ដែលជាសំណាញ់សុវត្ថិភាពតំបន់ ក៏ត្រូវបានពង្រឹងជាលំដាប់ សំដៅរក្សាភាពរឹងមាំនៃវិស័យហិរញ្ញវត្ថុតំបន់។ ក្រៅពីនេះ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា បានបន្តពង្រឹងកិច្ចសហប្រតិបត្តិការអន្តរជាតិដើម្បីទទួលបានជំនួយបច្ចេកទេស ផ្លាស់ប្តូរបទពិសោធន៍ និងកិច្ចសហការការងាររួមគ្នានានា។

**៦/- ការគ្រប់គ្រងនិងអភិវឌ្ឍធនធានមនុស្ស៖** បច្ចុប្បន្នយើងបានបង្កើនមូលធនមនុស្សទាំងបរិមាណនិងគុណភាព ដោយគិតតមកត្រឹមឆមាសទី១ នេះ ចំនួនបុគ្គលិកយើងបានកើនដល់ ១.៥៦៩ នាក់ កើនឡើង ១០% ធៀបនឹងគ្រាដូចគ្នាឆ្នាំកន្លងទៅ។ ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា បានបន្តផ្តល់អាទិភាពខ្ពស់ចំពោះគោលនយោបាយអភិវឌ្ឍសមត្ថភាពធនធានមនុស្សតាមរយៈការបណ្តុះបណ្តាលផ្ទៃក្នុង ការបញ្ជូនមន្ត្រីជំនាញទៅសិក្សានៅបរទេសទាំងរយៈពេលខ្លីនិងរយៈពេលវែង និងការហាត់ការងារ។

**ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី នាងកញ្ញា ជាទីមេត្រី!**

ដើម្បីជ្រាបពីលទ្ធផលលម្អិតដែលធនាគារជាតិនៃកម្ពុជាសម្រេចបាន និងទិសដៅការងារសំខាន់ៗ សំដៅទទួលបានសមិទ្ធផលថ្មីៗថែមទៀត ក៏ដូចជាដោះស្រាយបញ្ហាប្រឈមនានាខ្ញុំសូមអង្គសន្និបាតមេត្តាត្រងត្រាប់ស្តាប់បទឧទ្ទេសនាមរបស់ថ្នាក់ដឹកនាំយើង ដែលនឹងរាយការណ៍ជូនអង្គសន្និបាតនាពេលបន្តិចទៀតនេះ។



ជាថ្មីម្តងទៀត ខ្ញុំសូមថ្លែងអំណរគុណជាភិយ្យោភាព ចំពោះក្រុមប្រឹក្សាភិបាល និង មន្ត្រីបុគ្គលិកគ្រប់ជាន់ថ្នាក់របស់ធនាគារជាតិនៃកម្ពុជា ដែលបានខិតខំប្រឹងប្រែងក្នុងការ បំពេញមុខងារ-ភារកិច្ច ប្រកបដោយស្មារតីទទួលខុសត្រូវខ្ពស់ ដើម្បីសម្រេចបានសមិទ្ធផល ដ៏ប្រសើរជាបន្តបន្ទាប់នារយៈពេលកន្លងមក។ ខ្ញុំក៏សូមថ្លែងអំណរគុណជាអនេកចំពោះគ្រប់ ក្រសួង-ស្ថាប័ននានា នៅក្នុងវិស័យសាធារណៈនិងឯកជន ព្រមទាំងដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ទាំងអស់ ដែលបានគាំទ្រនិងរួមចំណែកនៅក្នុងសមិទ្ធផលនេះ។

ជាទីបញ្ចប់ ខ្ញុំសូមជូនពរដល់ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី និង នាងកញ្ញា ឱ្យ ជួបប្រទះតែពុទ្ធពរទាំងបួនប្រការ គឺ អាយុ វណ្ណៈ សុខៈ ពលៈ កុំបីឃ្លៀងឃ្លាតឡើយ។ ខ្ញុំសូម ឱ្យអង្គសន្និបាតរបស់យើងប្រព្រឹត្តទៅប្រកបដោយជោគជ័យ និងផ្លែផ្កា។

**ខ្ញុំសូមប្រកាសបើកអង្គសន្និបាតជាផ្លូវការចាប់ពីពេលនេះតទៅ។**

**សូមអរគុណ!**